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ÚJÉV                                                             C év                                                   1– 4 oldal 

SZŰZ MÁRIA, ISTEN ANYJA                             
 

Olv.: Szám 6,22-27 – Gal 4,4-7 - Lk 2,16-21 

Pásztorok a jászolnál  
 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 

  

Szentmise bevezetése 

 

Boldog Újévet kívánok a Testvéreknek! 

 A Jóisten segítsen bennünket,  
hogy mindenki boldogulni tudjon! 

 A Jóisten segítsen bennünket,  
hogy mindenki boldog legyen! 

  Ha megismerjük és elfogadjuk Isten akaratát, 
  akkor van remény arra,  
  hogy boldog esztendő vár ránk! 

 

Sajnos, ezen a reggelen az ember mindig rájön arra, hogy többen milyen nehezen egyeztetik 
össze a szórakozást, meg az egyéb kötelezettségeket! Ez a nap az év első napja, milyen jó 
lenne, ha Istennel kezdenénk! Igen sokszor még azok sem Istennel kezdik ezt a napot, akik 
vasárnapról-vasárnapra ünnepelnek. Gyengeségeink! Ezen az év első szentmiséjén 
imádkozzunk a magyar népért, nemzetünkért, minden magyarért, akik a nagyvilágban élnek! 
 

Isten szeretete, keresztény értékeink 

 öleljenek egybe bennünket! 
Vagy megtart a kereszténységünk, vagy… 

Nézzünk önmagunkba, 
 kérjük bűneink bocsánatát és Isten kegyelmét! 

 

Szentbeszéd 

 

Kedves Testvérek!  
A világtörténelemben, az emberiség történetében a rendező az Isten, a szereplők mi vagyunk, 
ahogy erről tegnap este az év végi hálaadáskor elmélkedtünk. Bizonyos értelemben mi 
magunk döntjük el, hogy mi módon kívánunk szerepelni, mik határozzák meg döntéseinket, 
programjainkat, az életünket! Istennek, mint a szervezőnek, mint életünk tervezőjének velünk 
szemben vannak elvárásai! Tegnap este mi keresztény emberek a következő választ adtuk:  
 

Isten azt várja tőlünk, hogy mindig jobbak legyünk! 

Ennek nagyon egyszerű az útja: jót kell tenni! 

Ha az ember jót tesz, akkor jobb lesz! 

 

Ha az ember szívében szeretet van,  
akkor van remény is arra,  
hogy az ember jót tud tenni és ő maga is mindig jobb lesz! 
Az emberiség sorsa ezektől az egyéni döntésektől függ! 

A világtörténelem folyását az egyes emberek döntései határozzák meg! 
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Újév napján vegyük számba: hol tart az életünk 

Újév van! Jó, ha gondolunk az isteni elvárásokra és számba vesszük újra, hogy hol is tart az 
életünk! Az élet építés is! Tegnap este erről is elmélkedtünk! 
  

Az év első napja arra szólít fel bennünket, hogy induljunk el! 

Higgyünk abban, hogy Isten elvárásainak meg tudunk felelni!  
Higgyünk abban, hogy a könnyek letörölhetők!  
Higgyünk abban, hogy a sebeket be lehet kötözni,  

                  hogy a sebeket meg lehet gyógyítani!  
Higgyünk abban, hogy a bűnök megbocsáthatók! 

 

Szent Ágoston az ilyen optimistán előre néző emberek figyelmébe ajánlja, hogy harc van a 
világban. Az ember önmagával harcol, amely a legfontosabb harc! A világban az önszeretet, 
meg a másik ember szeretete közötti harc dönt el mindent!  

 

Minket keresztényeket  
a másik ember szeretetére hívtak, 

az ingyenesre, a végsőkig kitartóra, a magunk odaadására! 

 

Szűzanyával indulunk 

Az év első napján, amikor indulunk, akkor jó arra gondolni, hogy ezt az esztendőt is a 
Szűzanyával kezdjük! Nem egyedül indulunk neki az útnak, hanem ez az év is Máriával, 
Jézus Krisztus édesanyjával kezdődik!  
 

Máriával indulunk,  
mert őt Isten kiválasztotta  
és ő Isten elvárásainak meg tudott felelni!  
Következésképpen  
a Szűzanya nekünk példaképünk, segítőnk is!  

 

Szűzanya gyermekei vagyunk 
Mi nemcsak Isten népe vagyunk, hanem a Szűzanya gyermekei is! Ezzel is többet kellene 
foglalkoznunk lélekben:  
 

Mit jelent az, 

 hogy mi a Szűzanya gyermekei is vagyunk! 

 

Michel Quoist francia szerzetes gyönyörű verset írt a Szűzanyával kapcsolatosan. 
Ebből egy-két sort idézek: A legszebb alkotásom az Édesanyám! – mondja az Isten! 

Olyan szép az Én Édesanyám, hogy amikor elhagytam a mennyet és annak minden 
fényességét, mellette nem voltam hazátlan! 

 

Olyan szép az Én Édesanyám, hogy mellette nem voltam hazátlan  
Érdemes ezt a nagy igazságot közelebb engedni magunkhoz, amit így fogalmazott meg egy 
testvérünk. Azt szokták mondani, hogy minden kisgyerek szép! Milyen érdekes lenne, ha azt 
mondanánk, hogy minden édesanya szép! Ez a szépség onnan származik, hogy édesanya! Az 
asszony igazi ékessége, hogy istenfélő! – figyelmeztet bennünket a Szentírás.  
 

Az istenfélő asszonyok lelki gazdagsága azt jelenti, 
hogy az anyák mellett az ember nem hazátlan! 
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Az elmúlt hetekben egyszer elmélkedésünk középpontjában volt ez a kérdés. Az ember nem 
világpolgár, az embernek valahol otthon kell lennie ebben a világban. Első helyünk ebben a 
világban édesanyánk közelében van! Érdemes erre jobban odafigyelni, hiszen igen-igen sok 

gondunk, bajunk abból származik, hogy az asszonyok ezt a küldetésüket mintha elfelejtették 
volna, mintha nem éreznék át, hogy mit is jelent ez! 
 

Az ember első helye az édesanyja közelében van! 

Nekünk gyerekeknek az anyák szépsége biztosan ebből származik! 

 

Mária igent mondott az angyal szavára 

Azt hallottuk, hogy a Szűzanya szívébe zárta mindazt, amit hallott a pásztoroktól és azon el- 
elgondolkodott. Azt mondják a szentírás-magyarázók, – és valahonnan innen származik Mária 
szépsége – hogy Mária az első exegéta. Exegéta az, aki a Szentírást értelmezi, magyarázza.  
 

Mária szívébe fogadta az angyal szavát, 
szívébe fogadta a pásztorok szavát és azokon el-elgondolkodott! 

Ez azt jelenti, hogy a hallottakat összehozta a történtekkel! 

 

Ez az exegéták feladata, hogy amiket olvasunk az Írásban, azokat hogyan tudjuk áttenni a 
mindennapjainkba. Mária szépsége abból származik, hogy ő komolyan vette az angyal szavát! 
Nem tudta, hogy hogyan fog mindaz beteljesedni, amit az angyal mondott, de azt magáévá 
tette! Hogyan bontakozik ki, azt Ő se tudta!  
 

Ahogy Mária élettörténetét követjük,  
valóban lassanként bontakozott ki számára:  
Mit jelentett az, hogy Ő igent mondott az Isten kérésére! 

Mit jelentett az, hogy Neki legfontosabb volt az Isten akarata! 

 

Igen fontos ez az üzenet éppen a mai ember számára. A mai ember nem tud dönteni! A mai 

ember nem tud ráhagyatkozni senkire, Istenre se, de a másik emberre sem. A mai ember fél a 
másik embertől, bizalmatlan. Azt gondolja, hogy minden kiszámítható. Mindent ki akar 
számítani. Pontosan tudni akarja, hogy a döntésének milyen következményei vannak. Ugyan! 
 

Mária szép lassan a történéseket összerakta, ezekből a mozaikokból kiteljesedett számára, 
hogy mit is vár tőle az Isten, hiszen - ahogy a Szentírás mondja – igaz ember volt. Az igaz 

ember Istenre figyelő ember! Mária ismerte népének történetét, népének történetében Isten 
megnyilatkozásait, hogy Isten a teremtő, a megváltó, a szabadító, a hűséges, a hazát adó. Ezek 
mind-mind bíztatták és bátorították Máriát, amikor igent mondott, de hogy mi bontakozott ki 
abból az igenből, azt ő akkor, amikor ezt kimondta, még nem tudhatta!  
 

Mária küldetésének nagysága abban van,  
hogy ő állandó kapcsolatban volt az Istennel!  
Minden esetben, minden helyzetben  

Isten akarata volt Neki a legfontosabb!  

Ezáltal lett Isten és Mária története közös történet! 

 

Ezért mondja a teológia, hogy Mária társmegváltó 

Jézus a megváltó, de ebben a küldetésben, a világ megmentésében, az emberi élet 
megmentésében Mária társmegváltó, ami ezzel az Istenre hagyatkozásával fejeződik ki! 
Elgondolkodtató, hiszen amikor Mária hisz az angyalnak, hisz a pásztoroknak, akkor ez azt 



  2016. 01. 01. 

  C 07 

4

 

jelenti, hogy itt a földön a mennyei történet folytatódik! Ebben Ő szereplő! Isten ezt akarja! 
Az Egyház ezért is állítja példaképül elénk a Szűzanyát, ezért kezdjük az újesztendőt vele, 

mert Isten tőlünk is ezt várja! Ezért mondtam a szentbeszéd elején:  
 

ha keressük az Isten akaratát, ha megértjük, ha fölismerjük, 
akkor általunk is folytatódik a mennyei történet itt a földön! 

Ez a keresztény küldetésünk! 

 

Mária titka ebben a két szempontban fejeződik ki:  
szívébe zárta, amit hallott és el-elgondolkodott azokon, amiket hallott! 

Az, hogy Mária szívébe zárta, azt jelenti, hogy hitt!  
Mária hitt, hitte azt, amit hallott az Istentől!  
Mária hitt és állandó kapcsolatban volt az Istennel!  
Ez az Ő titka! Állandóan kereste, mit vár tőle az Isten!  

 

A mi emberi történetünk nemcsak emberi történet! Itt van a történet nyitja! Az ember napi 
kapcsolatban van az Istennel! Az ember folyton keresi, - emberi törekvéseivel együtt – hogy 

mit vár tőle az Isten! Ha erről lemondunk, akkor a világ folyásának e világi értelmet adunk! 

  

Vannak, akik a szájukkal hisznek! Vannak, akik az eszükkel hisznek! Szájukkal hisznek, akár 
még tudják az imádságokat is, csak lelketlenül mondják. Eszükkel hisznek, megtanultak 
esetleg sok hitigazságot, ismerik, emlegetik is ezeket, csak mi közük ezeknek az életükhöz? 
Azt hiszem, hogy a mai problémánk gyökere ez! Szánkkal hiszünk, eszünkkel hiszünk!  
 

Mária szívébe zárta azt, amit hallott, 
mert a szív az emberi élet középpontja! Ez az üzenet, ez a tanítás! 

 

Az Egyház is ezt kéri tőlünk ma, hogy szívünkbe zárjuk az igazságokat! A szívünkben legyen 
helye az Istennek! Szívünkben keressük, hogy mi az Isten akarata, hiszen minden a 
szívünkből származik! Minden olyan lesz, ahogy megszületik a szívünkben! A kereszténység 
nem eszme, nem program, talán egy kicsit az is, de nem jelszavakban történt a világ 
megváltása! A világ megváltója Jézus! Ezeken kell elgondolkodnunk! Sokan jelszavakból 
élnek, a televízióból, a rádióból, újságokból tájékozódnak!  
 

Aki hisz, Jézusból él! 

Ez az első napja az esztendőnek tájékoztat bennünket! 

Isten segítsen, hogy Jézusból tudjunk élni! 

 

+  A M E N  + 

 

Imaszándék a Mi Atyánkhoz 

 

Kedves Testvérek! 
Ezt a két fiúcskát azért állítottam ide magam mellé, - ide kellene állítani a testvéreiket is és a 
szüleiket is - mert egész éjszaka vonatoztak azért, hogy ma reggel itt lehessenek a szentmisén. 
Néha érdemes odafigyelni ilyen döntésekre is! Nagyon köszönöm a szüleiteknek, hogy így 
gondolkodnak! Reménykedem abban, hogy ti, akik most velük együtt itt vagytok, tíz év 
múlva sem kerülitek el a templomot! Imádkozzunk!    
                                 


